
امسال از معدود دوره هایی است که پرسپولیس قبل از اتمام فصل هنوز هیچ فعالیت 

نقل و انتقالاتی نداشـــته و این موضوع کمی برای هواداران این تیم نگران کننده 

است. در این مورد چند ابهام وجود دارد که بد ندیدیم به آن بپردازیم. در کنار این 

مساله بررسی کوتاهی هم از آخرین وضعیت بازیکنان شاخص پرسپولیس داریم. 

گل محمدی نمی خواهد ماجرای فصل �پیش تکرار شود
سرمربی پرسپولیس برخلاف فصول گذشته که هدایت این تیم را برعهده داشت در 

فاصله یک هفته مانده به اتمام لیگ هنوز هیچ فعالیتی نه خودش و نه اطرافیانش 

در راســـتای تقویت پرســـپولیس در فصل آینده نداشته اند و این در حالی است که 

هنوز یک فصل دیگر با این باشگاه قرارداد دارد. یکی از دلایلی که باعث شده یحیی 

گل محمدی در این زمینه فعلا فعالیتی نکند این است که درمورد آینده خودش در 

پرســـپولیس اطمینان خاطر ندارد. نه از این جهت که باشگاه پرسپولیس تمایل به 

حفظ سرمربی خود نداشته باشد، بلکه یحیی همه تمرکزش را گذاشته تا فصل را با 

دو یا حداقل یک جام به اتمام برساند و چنانچه او برای دومین فصل پیاپی بدون جام 

بماند شاید خودش در جمع سرخپوشان ماندنی نشود. درواقع یحیی نمی خواهد 

روزی برسد که هواداران پرسپولیس تمایلی برای ادامه حضورش در این باشگاه نداشته 

باشند و برعکس فقط دوست دارد به خاطر خواسته آنها در تیمش ماندنی شود. با این 

شرایط یحیی تا پایان فصل و حتی جام حذفی صبر کرده و بعد درمورد حضور یا عدم 

حضور خودش در پرسپولیس تصمیم خواهد گرفت. هر چند اگر سرخپوشان قهرمان 

لیگ شوند قطعا هواداران این تیم خواهان ماندن یحیی در تیم شان خواهند بود. 

مدیریت همچنان بلاتکلیف
اما یکی دیگر از مواردی که باعث شـــده رضا درویش هم اقدامی در زمینه تقویت 

پرسپولیس برای فصل آینده نداشته باشد این است که وضعیت او هم در این باشگاه 

نامشخص است. اگرچه وزیر ورزش در مجمع اخیر با حمایت از رضا درویش به وی 

اطمینان داد که در این باشـــگاه به کارش ادامه خواهد داد اما حسین قربانزاده، 

رئیس سازمان خصوصی ســـازی  انگیزه زیادی برای ایجاد تغییرات در دو باشگاه 

سرخابی قبل از اتمام جام حذفی دارد. او در واقع بدون اینکه شرایط حساس دو 

باشگاه را در نظر بگیرد بر این تصمیم خود اصرار دارد. این موضوع خودش نشان 

می دهد که مدیران سرخابی نباید به آینده خود در این باشگاه امیدوار باشند. در 

چنین شرایطی نمی شود از درویش انتظار داشت که نگران فصل آینده پرسپولیس 

بوده و از حالا فعالیت نقل و انتقالاتی اش را آغاز کند. 

مشکلات مالی برای تسویه حساب
شـــاید مهم ترین عامـــل در زمینه عدم فعالیت های نقل و انتقالاتی پرســـپولیس 

بر می گردد به مشکلات مالی این باشگاه که نگران کننده است. باشگاه پرسپولیس 

برای اینکه این فصل بتواند مجوز آسیایی بگیرد هزینه زیادی را متقبل شد. از این 

جهت که بدهی های داخلی و خارجی این باشـــگاه سنگین بود و هنوز نیز بخشی 

از آنها باقی مانده است. با توجه به همین مساله باشگاه پرسپولیس برای پرداخت 

دستمزد سنگین بازیکنان و مربیانش سخت به مشکل خورد. تا الان 65 درصد قرارداد 

سرخپوشـــان پرداخت شده است که بخش قابل توجهی از آن وام هایی بود که این 

باشگاه مجبور شده بگیرد و برخی از آنها نیز زمان پرداخت شان گذشته است. از این 

رو این باشـــگاه مجبور است ماهی 6، 7 میلیارد فقط سود بانکی پرداخت کند. از 

طرفی پرسپولیس تا اینجای فصل از اسپانسر و حامیان مالی اش به اندازه کافی و 

زودتر از زمان توافق شده دریافتی داشته و به این خاطر دیگر نمی تواند روی کمک 

آنها حساب کند. با شرایط موجود مدیریت باشگاه پرسپولیس همه دغدغه اش این 

است بتواند قبل از اتمام فصل با بازیکنان و مربیانش تسویه حساب کند. تا زمانی هم 

که این اتفاق رخ نداده نمی تواند برای تمدید قرارداد بازیکن یا خرید جدیدی اقدام 

کند. 35 درصد باقی مانده از قرارداد بازیکنان و مربیان پرسپولیس رقمی شاید بیش 

از 100 میلیارد تومان باشد که سخت مدیریت این باشگاه را درگیر کرده است. آن 

هم در شرایطی که درویش هنوز مطمئن نیست تا در پایان فصل ماندنی است یا نه. 

قراردادهایپی که باید تسویه شود
یکی از سیاست هایی که برخی ایجنت ها در پیش گرفته اند این است که در قرارداد 

بازیکنان تحت قراردادشان با باشگاه ها بندی را اضافه کنند مبنی بر اینکه چنانچه تا 

پایان این فصل قراردادشان تسویه مالی نشود، آنها می توانند قرارداد خود را یک طرفه 

فسخ کنند. در پرسپولیس هم تقریبا قرارداد 80 درصد بازیکنان را یکی دو ایجنت 

بسته اند و چنین بندی را نیز در قرارداد نفرات تحت قرارداد خود ذکر کرده اند. مشابه 

ایـــن اتفاق پیش از این در مورد نفراتی چون شـــجاع خلیل زاده و مهدی ترابی در 

پرسپولیس رخ داده و آنها چون چند درصد از قراردادشان را نگرفته بودند توانستند 

به محض پایان فصل راهی سازمان لیگ شده و قراردادشان را یک طرفه فسخ کنند. 

قدر مســـلم خیلی از بازیکنان پرسپولیس این کار را نخواهند کرد چون نه مشتری 

آنچنانی دارند و نه پیشنهادی بهتر از تیم فعلی شان. از این رو شاید آنها درصورت 

عدم تسویه حساب تا تابستان صبر کنند. اما در این بین نفراتی هم هستند که طبیعتا 

مشتریان داخلی و خارجی خیلی خوبی دارند و بدشان نمی آید بعد از اتمام فصل 

برای فسخ یک طرفه اقدام کنند. در این صورت آنها بازیکن آزاد شده و پرسپولیس 

برای حفظ شان باید قرارداد جدیدی با این نفرات امضا کند. این یعنی اینکه باشگاه 

پرسپولیس حداقل با این نفراتش باید قبل از اتمام فصل تسویه حساب کند. 

رفتن درویش چقدر به �رسپولیس ضربه می زند؟
مدیریت باشگاه پرسپولیس تا اینجای فصل ارتباط خوبی با بازیکنان و مربیان این 

تیم داشته و خیلی خوب از وضعیت قراردادهای بازیکنان و مربیانش با خبر است. اگر 

درویش ماندنی شود طبیعتا او می داند که برای حفظ چه نفراتی باید زودتر اقدام کند و 

چه نفراتی برای فصل بعد ماندن یا رفتن شان ضرورت زمانی ندارد. طبیعتا اگر درویش 

تا یک هفته آینده از رفتنش اطمینان داشته باشد بدون شک خیلی از برنامه های او 

نیمه تمام خواهد ماند و چه بسا تسویه حساب با سرخپوشان هم به آینده )بعد از جام 

حذفی( موکول شود که در آن صورت هم چند بازیکن شاخص پرسپولیس در شرایط 

فسخ قرارداد قرار خواهند گرفت. البته ماندن درویش هم به این معنا نیست که اوضاع 

پرسپولیس هم ایده آل خواهد شد، از این جهت که اوضاع مالی این باشگاه مناسب 

نیست و شرایط برای تسویه حساب با اعضای تیم خیلی سخت است. 

بازیکنانی که تمایلی برای جدایپی ندارند
از جمع نفرات شاخص پرسپولیس بازیکنانی هستند که در ایران بسیار بعید است 

بخواهند برای تیمی غیر از این تیم بازی کنند مگر اینکه سرمربی آنها را نخواهد. 

بازیکنانی مثل علیرضا بیرانوند، وحید امیری، امید عالیشاه، علی نعمتی، فرشاد 

فرجی، گئورگی گولسیانی، مهدی ترابی، کمالی کامیابی نیا و سروش رفیعی که 

شاید اگر در شرایط فسخ یک طرفه هم قرار نگیرند برای آن اقدام نکنند. در صورت 

ماندن یحیی گل محمدی شـــاید بتوان گفت همه ایـــن نفرات به غیر از یکی دو 

نفرشان که این فصل بیشتر نیمکت نشین بوده اند، در پرسپولیس خواهند ماند. 

بازیکنانی که وضعیت نامشخص دارند
اما برخی از بازیکنان پرسپولیس برای فصل آینده در چند صورت می توانند از این تیم 

جدا شوند؛ یا قراردادشان تمام می شود، یا حق فسخ دارند یا اینکه در صورت عدم 

دریافت کل طلبشان می توانند یک طرفه فسخ و راهی تیم دیگری شوند. بازیکنانی 

چون احمد گوهری، مرتضی پورعلی گنجی، میلاد سرلک، دانیال اسماعیلی فر، 

مهدی عبدی و سعید صادقی که احتمال جدایی شان در تابستان از پرسپولیس 

خیلی بیشتر از بازیکنان دیگر این تیم است. 

لیست مازاد یحیپی 
شاید درمورد لیست مازاد پرسپولیس الان زود باشد که نام نفرات قطعی عنوان شود 

اما به احتمال خیلی زیاد این لیست از جمع این نفرات تشکیل خواهد شد؛ احمد 

گوهری، کمال کامیابی نیا، شیخ دیاباته، لئاندرو پریرا و سیامک نعمتی. در بین 

این بازیکنان فقط دیاباته قراردادش به اتمام می رسد که قطعا تمدید نخواهد شد 

اما بقیه نفرات اگر در لیســـت مازاد یحیی قرار بگیرند آن وقت باشگاه پرسپولیس 

باید با آنها برای جدایی به توافق برسد. 

چه �ست هایپی تقویت می شود؟
اما درصورت ماندن یحیی گل محمدی در پرسپولیس بدون شک این تیم در چند 

پست به دنبال جذب بازیکن خواهد بود تا او تیم بهتری را نسبت به فصل جاری 

راهی مسابقات داخلی و البته آسیایی کند. جذب یک مدافع چپ، هافبک دفاعی، 

وینگر و مهاجم در دستور کار کادرفنی فعلی سرخپوشان برای فصل آینده قرار دارد. 

اگرچه جدایی چند بازیکن شاخص در تابستان قاعدتا باعث خواهد شد که یحیی 

به دنبال جانشین برای آنها هم باشد. در این زمینه باید تا چند روز بعد از رقابت های 

جام حذفی صبر کرد. اما در پســـت هایی که عنوان شد مربیان پرسپولیس بیکار 

ننشسته و نفرات مدنظرشان را انتخاب کرده اند. 

نوراللهی بر نمی گردد
یکی از نفراتی که در مورد بازگشـــت او به پرســـپولیس از چند ماه قبل خبرهایی 

شـــنیده می شد، احمد نوراللهی است. بازیکنی که به عنوان کاپیتان پرسپولیس 

از این تیم جدا شد و محبوبیت زیادی هم بین هواداران این تیم دارد. بدون شک 

اگر احمد قصد بازگشـــت به ایران را داشته باشد تیم او پرسپولیس خواهد بود اما 

مشکل اینجاست که او فعلا تمایلی برای بازگشت ندارد و می خواهد حداقل یک 

فصل دیگر در امارات بماند. اگرچه چند تیم عربی سخت خواهان جذب نوراللهی 

هستند اما به گفته نزدیکان این بازیکن او خودش تمایل دارد که در شباب الاهلی 

بماند. از این جهت کـــه نوراللهی علاقه چندانی به تغییر تیم دادن های متوالی 

ندارد و ارتباط خوبی نیز با هواداران، مدیریت، سرمربی و بازیکنان الاهلی دارد. 
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تغییراتی که می تواند همه معادلات را بر هم بزند

بلاتکلیفی پرسپولیس در نقل و انتقالات تابستانی

گفتوگو

تیم فوتبال شمس آذر قزوین سرانجام بعد از طی یک ماراتن 

ســـخت در رقابت های لیگ دســـته اول موفق شد عنوان 

قهرمانی این رقابت ها را به دست آورد و با شایستگی به لیگ 

برتر صعود کند. مجید رضایی، مدیرفنی این باشگاه که سابقه 

حضور در کمیته فنی باشگاه استقلال را نیز در کارنامه دارد، 

معتقد است در این اســـتان همه ارکان لازم و دستگاه های 

مختلـــف پای کار آمدنـــد تا درنهایت این امر محقق شـــد. 

گفت وگوی »فرهیختگان« با رضایی را در ادامه می خوانید. 

از همکاری با شـــمس آذر صحبـــت را آغاز کنیم. در این 

مســـیری که به موفقیت ختم شـــد، کار را از کجا شروع 

کردید؟

سال گذشته در شـــرایطی که تیم در وضعیت اسفناکی بود به 

همراه سعید دقیقی به عنوان مدیرفنی و سرمربی تیم را تحویل 

گرفتیم. درحالی که کاندیدای ســـقوط به دســـته دوم بودیم با 

برنامه ریزی خوب و با کار درســـتی که کادرفنی انجام داد خدا را 

شکر توانستیم از مهلکه نجات پیدا کنیم. درنهایت هم امسال 

با تداوم این برنامه ریزی به لیگ برتر صعود کردیم و این مسیر را 

ادامه دادیم. در قزوین مالکان و مدیرعامل خوبی داریم. در این 

بین هیات فوتبال و اداره کل همراه و هواداران بســـیار متعصب 

و غیرتمندی داریم، برای موفقیت در فوتبال همیشه تیم پشت 

تیم مطرح بوده و در قزوین این موضوع نمود عینی پیدا کرده و 

ارکان موفقیت به درستی درکنار هم قرار گرفته و باعث شده تا این 

قهرمانی به دست بیاید. ابزار موفقیت امسال همراه تیم بود و این 

درحالی است که مردم قزوین تشنه این موفقیت و سال های سال 

در انتظار این اتفاق بزرگ بودند که به آن نیاز داشتند. این خلأ 

در این شهر وجود داشت و از نزدیک دیدید که در روز قهرمانی، 

چه حال وهوایی در ورزشگاه حکمفرما بود. همه برای کمک پای 

کار بودند و دست به دست هم دادند تا شمس آذر قهرمان شد و 

به لیگ برتر صعود کرد. باز هم تاکید می کنم شرایط شمس آذر 

می تواند الگوی موفقیت برای سایر استان ها و باشگاه ها باشد به 

این ترتیب که همکاری همه نهادها در راه رسیدن به یک موفقیت 

بزرگ می تواند این الگوسازی را ایجاد کند. 

همین تیم و کادر برای فصل بعدی کار را ادامه می دهند؟ 

چون صحبت هایی درخصوص جدایی ســـعید دقیقی 

شنیده می شـــود. درواقع چه برنامه ریزی هایی دارید تا 

مثل بســـیاری از تیم ها بلافاصله بعد از صعود، دوباره به 

دسته پایین تر سقوط نکنید؟ 

بالاخره در فوتبال ما بســـیاری از باشگاه ها به همین سرنوشتی 

دچار شده اند که اشاره کردید یا باشگاه هایی را شاهد بوده ایم که با 

انتقال به برخی استان ها نابود شده اند. فارغ از این ماجراها به نظرم 

همه افرادی که روز چهارشنبه در ورزشگاه بودند نفس هواداران 

قزوینی را احساس کردند. درکنار این موضوع، مسئولان هم صدا و 

هم راستای همین هواداران هستند، ضمن اینکه صعود ما از چند 

هفته قبل قطعی شده بود. ما از همان روزها جلسات مختلفی را با 

حضور مالکان، مدیران، معاونان و کادرفنی برگزار کردیم تا بتوانیم 

یک ساختار خیلی خوب را برای فصل بعد که در لیگ برتر حضور 

داریم طراحی کنیم و این مسیر را ادامه بدهیم. بنابراین قصد داریم 

شـــاکله این تیم با همه نفرات ارزشمندی که دارد، حفظ کنیم و 

درکنار آن پست هایی که در آنها کمبود وجود دارد، تقویت کنیم و 

درمجموع برای فصل بعدی یک تیم قابل احترام برای سایر رقبا در 

سطح اول فوتبال ایران باشیم. سیاست های باشگاه این است که 

بتوانیم در سال اول این تیم را در لیگ برتر حفظ کنیم و درکنار آن 

با برنامه های میان مدت و بلندمدت اهداف بزرگی را تعریف کنیم. 

درباره وضعیت ســـعید دقیقی و تـــداوم همکاری وی با 

شمس آذر صحبت می کنید؟

طی روزهای گذشته جلساتی با ایشان برگزار شد و همان طور که 

مسئولان امر در مصاحبه های خود اعلام کردند گزینه  اول، دوم 

و سوم این باشگاه برای فصل بعدی سعید دقیقی است و به قول 

معروف گزینه اول و آخر باشگاه تداوم همکاری با سرمربی فعلی 

به شمار می رود. سعید هم در عرصه مربیگری در همین باشگاه 

رشـــد کرده و به نظرم همه ما وظیفه داریم از او مراقبت کنیم. به 

اعتقاد من مشکل خاصی برای اینکه در ادامه راه بتوانیم با وی 

همکاری را ادامه بدهیم، وجود ندارد. 

قضیه پیشنهاد پیکان به وی صحت دارد؟

بحث های زیادی در این مدت در این خصوص مطرح شده. در 

هر صورت سعید یک مربی موفق بوده و مربیان موفق هم هواخواه 

زیاد دارند، بنابراین نه تنها پیکان، بلکه او پیشنهادهای دیگری 

هم- ازجمله تیم های لیگ برتری- دارد، اما از آنجا که با ســـعید 

ارتباط برادرانه ای دارم و همیشه از وی حمایت و مراقبت کرده ام، 

توصیه ای که به او باشگاه داشتم، این بوده که ان شاءالله دقیقی 

به کار خود ادامه بدهد تا این مسیر یک مسیر خوب برای باتجربه تر 

و اضافه شدن به داشته های فنی اش باشد. 

از داوری های لیگ برتر هراسی ندارید؟

چرا! متاســـفانه تا زمانی که var نیاید این اتفاقات ادامه خواهد 

داشت. وقتی فوتبال روز دنیا را می بینیم، درمی یابیم مسائلی 

که رقم می خورد چقدر قابل احترام هستند. ما برای فوتبال مان 

همین داوران را داریم و باید با همین نفرات کار را ادامه بدهیم. 

ما نمی توانیـــم داور وارد کنیم و موجودیت داوری همین نفرات 

هستند. فقط باید آموزش زیادی داشته باشیم و باید یاد بگیریم 

که چه برخوردی داشـــته باشیم. شاید یک هفته ما ضرر کنیم و 

هفته دیگر یک باشگاه دیگر. درنهایت معتقدیم این اشتباهات 

عمدی نیستند، چون انسان ها شرافت خود را به خاطر یک نتیجه 

بازی نمی فروشند. امیدوارم با داوران باتجربه بیشتر و اضافه شدن 

این تکنولوژی که حق فوتبال ماست، این اشتباهات هم کمتر 

شـــود، به طورمثال در همین بازی اخیر استقلال دیدید که چه 

بلایی سر این تیم آوردند. برخی مواقع در موقعیت های حساس 

و در یک رقابت میلی متری می بینید که نقش یک داور در بیچاره 

شدن یک تیم تا چه اندازه تاثیرگذار است. 

به عنوان سوال پایانی؛ با توجه به شرایط ورزشگاهی که 

داریـــد، توانمندی میزبانی از ســـرخابی ها در قزوین در 

لیگ برتر را دارید؟

پیش بینی هایی که از گذشـــته  شده در این خصوص است. ما 

چمن مناسبی داریم اما یک سری تغییرات در زیرساخت هایمان 

باید انجام شـــود تا بتوانیم اســـتانداردهای afc را کسب کنیم. 

به نظر من با حضور در لیگ برتر استقبال از بازی های مهمی که 

داریم زیاد خواهد شد. فکر نمی کنم مشکلی وجود داشته باشد 

و به نظرم مردم فهیم قزوین هم کمک خواهند کرد تا این رقابت ها 

بدون حاشیه انجام شود. 
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